

- SG/NR(90)12
- Paris, 13th November 1990

LATEST TRENDS IN CONSUMER PRICES

- Consumer prices in the OECD area rose by 1.1 per cent in September compared with 0.8 per cent in August. This, the largest monthly increase for nine years, reflected the continuing impact of higher energy prices, but also an acceleration in food price rises. Excluding Turkey, the increase amounted to 0.8 per cent, compared with 0.7 per cent in August. While six countries recorded increases of 1 per cent or more, prices fell in Austria (by 0.2 per cent) and remained unchanged in Iceland where inflation has been declining sharply. Taken over twelve months and area-wide, the rate of OECD consumer price inflation reached 7.0 per cent in September compared with 6.6 per cent in August (excluding Turkey the increases amounted to 5.7 and 5.4 per cent respectively).
- The rise in energy prices during September (3.1 per cent) was on average somewhat less marked than in August (3.4 per cent) (1). Increases in excess of 5 per cent were recorded in certain European countries -- Belgium, Finland, France, Spain and Switzerland -- while for Europe as a whole the rise was in line with that for North America (3 1/2 per cent). In Japan, where energy prices rose by only 0.5 per cent, little of the impact of the surge in international oil prices has yet flowed through. The twelve-month rate of increase for the OECD area as a whole rose sharply to 9.8 per cent in September from 6.4 per cent in August.
- Food prices in the OECD area advanced by 0.7 per cent in September, compared with 0.4 per cent in August. Whereas declines were registered in a number of countries, food prices rose sharply in Japan, owing inter alia to unfavourable weather, as well as in Austria and the Southern European countries.
- Consumer prices excluding food and energy, an indicator of "underlying" inflation, rose by 0.5 per cent in September compared with 0.4 per cent in August, thereby continuing the upward drift discernible since mid-year (1). The increase amounted to 1.3 per cent in Norway, but prices remained stable in France, while seasonal influences contributed to a 0.8 per cent fall in Austria. Taken over twelve months, the OECD area rate of underlying inflation in September remained unchanged from the preceding month at 5.0 per cent.

•

(1)• Excluding Greece, Iceland, Portugal, Sweden and Turkey, for which data are not available.

- SG/NR(90)12••
- •••
- Paris, le 13 novembre 1990

EVOLUTION RECENTE DES PRIX A LA CONSOMMATION

- Les prix à la consommation dans la zone OCDE ont augmenté de 1,1 pour cent en septembre contre 0,8 pour cent en août. Cette augmentation, la plus importante hausse mensuelle depuis neuf ans, reflète l'effet persistant des prix plus élevés de l'énergie, mais aussi une accélération des prix des denrées alimentaires. La Turquie exclue, la hausse a atteint 0,8 pour cent, contre 0,7 pour cent en août. Alors que six pays ont enregistré des hausses de 1 pour cent et plus, les prix ont diminué en Autriche de 0,2 pour cent et sont restés inchangés en Islande où l'inflation a diminué brutalement. Sur douze mois pour la zone entière, le taux d'inflation des prix à la consommation de l'OCDE a atteint 7,0 pour cent en septembre contre 6,6 pour cent en août (la Turquie exclue, les hausses ont atteint respectivement 5,7 et 5,4 pour cent).
- La hausse des prix de l'énergie durant le mois de septembre (3,1 pour cent) a été en moyenne quelque peu moins marquée qu'en août (3,4 pour cent) (1). Des augmentations dépassant 5 pour cent ont été enregistrées dans certains pays d'Europe - Belgique, Espagne, Finlande, France, et Suisse - alors que l'augmentation pour l'Europe dans son ensemble a été comparable à celle de l'Amérique du Nord (3 1/2 pour cent). Au Japon, où les prix de l'énergie ont augmenté seulement de 0,5 pour cent, l'effet de la hausse des prix internationaux du pétrole commence à peine à se faire sentir. Le taux d'augmentation sur douze mois pour la zone OCDE dans son ensemble a progressé brusquement de 6,4 pour cent en août pour atteindre 9,8 pour cent en septembre.
- Les prix des denrées alimentaires dans la zone OCDE ont progressé de 0,7 pour cent en septembre, contre 0,4 pour cent en août. Bien que des diminutions aient été enregistrées dans un certain nombre de pays, les prix des denrées alimentaires ont augmenté brusquement au Japon, hausses dues entre autres aux conditions climatiques défavorables, ainsi qu'en Autriche et dans les pays du sud de l'Europe.
- Les prix à la consommation, hors alimentation et énergie, qui sont un indicateur de l'inflation sous-jacente, ont augmenté de 0,5 pour cent en septembre contre 0,4 pour cent en août, continuant ainsi le mouvement ascendant amorcé depuis le milieu de l'année (1). La hausse a atteint 1,3 pour cent en Norvège, mais les prix sont restés stables en France, alors que les conditions saisonnières ont contribué à une diminution de 0,8 pour cent en Autriche. Sur douze mois, le taux d'inflation sous-jacente dans la zone OCDE est resté inchangé en septembre (5,0 pour cent) par rapport au mois précédent.

(1)• Sauf pour la Grèce, l'Islande, le Portugal, la Suède et la Turquie,
• pour lesquels les données ne sont pas disponibles .